
اقتصادی 6

گروه اقتصادی - مصطفی رجبی 
مشــهدی، با اشاره به آخرین تصمیمات 
اتخاذ شده در این راستا، اظهار کرد: یکی 

از مواردی که به تازگی مورد بررســی و 
تصویب قرار گرفت این بود که مشترکان 
کــم مصرف که در ســکونتگاه های غیر 
دائم حضور دارند شــامل حال تخفیف 

صد درصدی نشوند.
اقامتگاه های فصلی شامل تخفیف 

صد درصدی نمی شوند
وی ادامه داد: اقامتگاه های فصلی، 
ویلا ها و به طور کلی مشترکانی که دائما 
در یک مکان حضور ندارند شــامل حال 
این طرح نخواهند شــد و تخفیف صد 
درصدی برای این دســته از مشــترکان 

اعمال نمی شود.
منتظر پیامک باشید

به گفته ســخنگوی صنعت برق در 
اولیــن فرصت و حداکثر یک ماه آینده از 

طریق پیامکی که برای مشترکان صنعت 
برق ارســال می شود، وضعیت مصرف 
به آن ها گزارش خواهد شــد تا از میزان 
مصرف خــود و قرار گرفتن در دســته 
بندی خوش مصــرف، کم مصرف، و یا 

پر مصرف مطلع شوند.
یک ماه و نیــم دیگر اجرا می 

شود
رجبی مشهدی در خصوص زمان 
اجــرای این طرح گفت:از ابتدای آبان ماه 

این طرح اجرایی خواهد شد.
وی در پاســخ به این ســوال که آیا 
بودجــه ای برای اجرای این طرح در نظر 
گرفته شــده است؟ اظهار کرد: این طرح 
منافع زیادی را در میان مدت و بلند مدت 
بــرای صنعت برق کشــور دارد هرچند 

در کوتاه مدت ممکن اســت که منجر به 
کاهش درآمدهای صنعت برق شود اما به 
گونه ای برنامه ریزی شــده که تاثیر این 
اصلاح مصرف درکاهش میزان ســرمایه 
گذاری ها بتواند این مساله را جبران کند.

۳۰ میلیــون نفر مشــترک  از 
تخفیف صد درصــدی بهای برق 

بهره مند خواهند شد
 وزارت نیرو در ســه سال گذشته 

طرح های تشویقی مختلفی برای عبور از 
پیک بار اجرا کرده است، چرا که در تابستان 
مصرف برق افزایش بســیاری می یابد و 
نیروگاه ها با چالش های متعددی دست 
و  پنجه نرم می کنند حتی ممکن اســت 
همچون سال ۱۳۹۷ خاموشی های برنامه 
ریزی شده نیز مهمان خانه ها شود. از این 
رو برای جلوگیری از این مســاله و تامین 
برق  پایدار، وزارت نیرو فرهنگ سازی را 

مهم دانسته و در سال های اخیر نیز برنامه 
هایی را برای آن در نظر گرفته که تازه ترین 

آن طرح برق امید است.
در حال حاضر ۳۰ میلیون مشترک 
خانگی در کشــور وجود دارد که در دو 
دسته "زیرالگو" و "بیش ازالگو" تقسیم 
بندی شــده اند که بــرای هرکدام تعرفه 
خاصی تعریف شــده است. در این بین 
۸۵ درصــد از مشــترکان زیرالگو برق 

مصرف می کننــد و تنها ۱۵ درصد بالاتر 
از الگوهای تعیین شده مصرف دارند، در 
طرح برق امید مشترکان زیرالگو هم به دو 
دسته خوش مصرف و کم مصرف تقسیم 

بندی می شوند.
۳۰ میلیون نفر مشترک در طرح برق 
امیــد از تخفیف صد درصدی بهای برق 
بهره مند خواهند شــد که حدود ۸ و نیم 
میلیون مشترک در این محدوده هستند و 

تا زمانی که کم مصــرف باقی بمانند، از 
تخفیف صــد درصدی بهره مند خواهند 

شد. 
البته مشــترکان خوش مصرف هم 
می توانند با رعایت نکاتی ساده، خود را به 
جرگه کم مصرف ها رسانده و از تخفیف 
صد درصدی بهای برق مصرفی بهره مند 
شوند چراکه تعرفه های برق پلکانی است 
و هرچه از میزان مصرف برق مشــترکان 
کاســته شــود، مزایای اقتصــادی برای 
خانوارها دارد، به طور مثال اگر مشترکان 
۱۰ درصــد مصرف برق خود را کم کنند، 
۲۰ درصد از هزینه برقشان کم می شود و 
اگر ۲۰ درصــد مصرف را کاهش دهند، 
شــاهد کاهش ۴۰ درصــدی هزینه برق 

مصرفی خواهند بود.

خبر جدید از طرح برق مجانی
سخنگوی صنعت برق مطرح کرد:

معاون وزیر جهاد عنوان کرد:

نیاز به تولید واکسن برای توسعه پرورش ماهی در قفس

گروه اقتصــادی - امین قصمی در 
نشســتی با احمد مــرادی نماینده حوزه 
مرکزی استان هرمزگان در مجلس شورای 
اسلامی اظهارداشــت: در شهرستان های 
بندرعباس ۳۷ طرح، حاجی آباد ۱۴ طرح، 
خمیر ۱۲ طرح و ۹ طرح نیز در شهرســتان 

قشم قرار دارد.
وی همچنین به تامین آب روستاهای 
شمال و شمال غرب بندرعباس اشاره کرد 
و بیان داشــت: تاسیسات فعلی جوابگوی 

تامین آب مشــترکان این روستاها نیست 
کــه در این رابطه طــرح خط انتقال جدید 
با اعتباری افزون بــر۱۰۰ میلیارد ریال در 

حال اجرا است.
مدیرعامل شــرکت آبفــا هرمزگان 
افزود: این اســتان به طــور ذاتی با کمبود 
آب مواجه اســت و برخی از مشــکلات 
پیش بینی نشده از جمله خرابی تاسیسات، 
قطعی برق، شکســتگی لوله ها و سرقت از 
تاسیسات برقی از جمله دلایل این قطعی ها 

هستند.
قصمی همچنین فرســودگی شبکه 
توزیــع به ویژه در مناطق روســتایی را از 
دیگــر دلایل افت فشــار آب عنوان کرد و 
عنوان کرد: در حال حاضر ۶ هزار کیلومتر 
از شبکه آب روســتایی فرسوده است که 
اصلاح آن مســتلزم رفع مشکل همیشگی 

کمبود اعتبار و منابع مالی لازم می باشد.
وی در تشریح مشکلات روستاهای 
حوزه مرکزی، دلایل قطعی های مکرر آب  

در منطقه ســرخون را ســرقت تاسیسات 
بــرق چاه ها و ایســتگاه های پمپــاژ بیان 
کــرد و یادآور شــد: شــهرک های جدید 
روستایی بدون زیرساخت آبرسانی است 
 که شــهرک گیاهدان قشــم یکــی از این 

نمونه هاست.
بــه گفته مدیرعامل شــرکت آب و 
فاضلاب هرمزگان، اجرای زیر ســاخت 
آب این شــهرک در حــوزه وظایف آبفا 
نیســت اما آمادگی داریم شــبکه آبرسانی 

شهرک گیاهدان را به صورت مشارکتی با 
اهالی اجرا کنیم.

وی همچنین به مشکلات ۲ آبشیرین 
کن سوزا و گوران نیز اشاره کرد که توسط 
بخش خصوصی اداره می شود و ادامه داد: 
تعدادی از روستاهای جزیره قشم از جمله 
گیاهدان، پی پشــت و تورگان بدون شبکه 
آبرســانی هســتند که عملیات آن در حال 

اجراست.
قصمــی  از آمادگی ایــن مجموعه 
برای اجرای طرح های مشارکتی در قالب 
اصلاح و اجرای شبکه توزیع آب روستایی 
و شــهرک های جدید خبر داد و گفت: در 

صــورت آمادگــی دهیاران و بــه منظور 
سرعت بخشی در روند آبرسانی، بخشی از 
طرح های این حوزه به صورت مشــارکتی 

انجام خواهد شد.
نماینده هرمزگان در مجلس شورای 

اســلامی نیز گفت: درایــن زمینه دهیاران 
و شــوراها مشــکلات خود را به ما منتقل 
می کنند که بر حســب وظیفــه ما نیز این 

موضوعات را پیگیری می کنیم.
احمــد مــرادی در ایــن رابطه به 

مشکلات آب روستاهای بندرعباس، قشم، 
حاجی آباد و خمیر اشاره کرد و ابرازداشت: 
شــرکت آب و فاضلاب نیــز تلاش های 
زیادی کرده که مشارکت مردمی می تواند 

به سرعت بخشی در طرح ها کمک کند.

گــروه اقتصادی - معــاون وزیر 
جهــاد کشــاورزی از نیاز بــرای تولید 
واکســن جهت توسعه پرورش ماهی در 

قفس خبر داد.
رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و 
ترویج کشاورزی، ضمن دفاع از عملکرد 
محققان عرصه کشــاورزی، گفت: برای 
توســعه پرورش ماهــی در قفس نیاز به 
تأمین واکسن اســت که در حال حاضر 

باید از خارج وارد شود.
کامبیز بازرگان، با اشــاره به اینکه 
سرمایه گذاری دولت در بخش کشاورزی 
همیشــه کمتر از ۵ درصد بوده اســت، 
افزود: اگرچه برای تولید واکسن مربوط 
به پرورش ماهــی در قفس، تلاش هایی 
شــده اما برای احــداث خط تولید آن به 
ســرمایه گذاری عظیم نیاز است. این در 
حالی است که بازار مصرف این واکسن 

در کشور بســیار محدود بوده و به چند 
تولیدکننده معدود ختم می شود. بنابراین 
ســرمایه گذاری برای بخش خصوصی 
بســیار پر ریســک و غیرقابل پیش بینی 

خواهد بود.
وی اضافه کرد: کشورهای پیشرفته 
بازارهــای مصرف بزرگــی برای همین 
واکســن در اختیار دارند و بنابراین تولید 
این محصول نیــز برای فروش، تضمین 

می شود.
وی در بخــش دیگری از ســخنان 
خود، به پیاده سازی نظام نوین ترویج در 
سازمان متبوع اشاره و عنوان کرد: در حال 
حاضر یک مروج بــا ۵۶۰ بهره بردار در 

ارتباط است. 
بنابراین باید تعداد مروجان نسبت 
به بهره برداران افزایــش یابد که این امر 
نیــاز به اعتبار ویژه دارد. بــا این حال با 

ظهور سامانه های نوین ارتباطی، اتفاقات 
مطلوبــی در امر ترویج و آموزش رخ داد 

و سرانه آموزش بهره برداران در مقایسه 
با سال های گذشته ۷ برابر افزایش یافت.

سخنگوی صنعت برق گفت: برای تدوین دستورالعمل های اجرایی طرح برق امید که وعده داده شده بود تا اواخر مهر ماه تدوین شود در کمیسیون انرژی مجلس
 موضوعاتی مورد ارزیابی قرار گرفت.

گروه اقتصادی - مدیرکل تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعــی هرمزگان بر الزام 
شــرکت های خدماتی، پشتیبانی و فنی 
و مهندسی به بکارگیری نیروهای بومی 
و مانــدگار، اســتفاده از توانمندی های 
 داخل اســتان و ارائه خدمــات داخلی 

تاکید کرد.
هــادی ابراهیمــی افــزود: ایــن 
شــرکت ها باید خدمات و محصولاتی 
که نیــاز دارند را از داخل اســتان تامین 

و نیروهــای مورد نیاز خــود را صرفا از 
جویندگان کار بومی استان و با هماهنگی 
 ادارات تعــاون کار و رفــاه اجنماعــی 

تامین کنند.
وی اظهار کرد: این موارد به عنوان 
یک شــاخص در ارزیابی شرکت ها در 
جهــت تایید صلاحیت ایمنی آنها لحاظ 

می شود.
ابراهیمــی بر اجرای طــرح طبقه 
بندی مشاغل، آموزش کارگران، داشتن 

کمیته های حفاظت فنی و بهداشت کار و 
مسئول حفاظت فنی توسط شرکت های 
خدماتی، پشــتیبانی و فنی و مهندســی 

تاکید کرد.

ایــن مقام مســئول در پایان اضافه 
کرد: شــرکت هایی که مــی خواهند در 
مناقصــات مربوط به تامیــن نیروهای 
انســانی دســتگاه اجرایی شرکت کنند، 

مکلف هستند قبل از شرکت در مناقصه 
نسبت به داشــتن صلاحیت از اداره کل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان اقدام 

کنند.

گروه اقتصــادی - وزیر نفت اعلام 
کرد: اگر توسعه گازرسانی در پارس جنوبی 
اجرایی نمی شــد برای تامیــن ۲.۶ میلیون 
بشــکه سوخت باید ۱۰ پالایشگاه ۱۰ هزار 
بشــکه ای احداث می شــد و تمام کشور 
نیز به آلودگی کشــیده می شد. اما اکنون نه 
تنها ســوخت ارزان مصرف می شــود و ما 
واردکننده نیســتیم بلکه نسبت به سال ۹۲ 

چهار برابر نیز صادرات بیشتری داریم.
بیــژن نامــدار زنگنــه در مراســم 
بهره بــرداری و آغــاز عملیــات اجرایی 
پروژه های گازرســانی به استان کرمانشاه 
اظهار داشــت: نمی توان از تاریخ، تمدن و 
فرهنگ ایران صحبت کــرد و کردها را که 
نقش تعیین کننده ای داشته اند نادیده گرفت. 
کردها همیشــه جزو لاینفــک و تاثیرگذار 
تاریــخ، تمــدن و فرهنگ ایران و اســلام 

بوده اند. بنده افتخار می کنم که کرد هســتم 
زیرا از قبیله ای هستم که همیشه خدمتگذار 
بوده و برای استقلال و سربلند ایران تلاش 
کردند. وی ادامه داد: امروز روستاهای استان 
کرمانشاه از نعمت گاز بهره مند خواهند شد 
و ایــن پروژه ها برای روســتاهای مرزی با 
سرانه ۲۲ میلیون تومان اجرایی خواهند شد. 
وزیر نفت با بیان اینکه روستاهای کرمانشاه 
به دلیل مشکلات مدیریتی که تاکنون داشته 
دیرتر گازرسانی شده اند، گفت: چند سالی 
اســت که این مشکل رفع شــده و اکنون 
ســرعت خوبی داریم و تا پایان سال میزان 
گازرسانی به ۹۰ درصد در این استان خواهد 
رسید. زنگنه روستاهای مرزی کرمانشاه را 
دژهای تسخیرناپذیر در برابر بیگانگان عنوان 
کرد و افزود: ما از لحاظ بودجه برای اســتان 
کرمانشاه تا رسیدن به متوسط کشوری تامین 

گاز محدودیتی قائل نمی شویم. البته اکنون 
در کل وضعیت اســتان مناسب است و اگر 
گازرســانی روســتاها نیز انجام شود به ۹۸ 
درصد خواهیم رسید. وی با بیان اینکه امسال 
تحت پویش سبز گازرسانی هر هفته و یا هر 
دو هفته یک بار برنامه گازرســانی خواهیم 
داشت، گفت: تاکنون ۲۲ هزار میلیارد تومان 
برای گازرسانی روستایی هزینه شده و همه 
از محل صرفه جویی و بند »ق« و بدون هزینه 

حتی یک ریال از منابع دولت بوده است.
وزیر نفت ادامه داد: ما در پارس جنوبی 
از ۲۸۰ میلیون متر مکعب تولید در سال ۹۲ 
به ۷۰۰ میلیون متر مکعب رســیده ایم یعنی 

۴۲۰ میلیون متر مکعب تولید بیشتری از این 
میدان گازی داشته ایم به عبارت دیگر میزان 
تولید گاز در پارس جنوبی ۲.۵ برابر شــده 
اســت. زنگنه افزود: اگر توسعه گازرسانی 
در پــارس جنوبی اجرایی نمی شــد برای 
تامین ۲.۶ میلیون بشــکه سوخت باید ۱۰ 
پالایشگاه ۱۰ هزار بشکه ای احداث می شد 
و تمام کشور نیز به آلودگی کشیده می شد. اما 
اکنون نه تنها سوخت ارزان مصرف می شود 
و ما واردکننده نیســتیم بلکه نسبت به سال 

۹۲ چهار برابر نیز صادرات بیشتری داریم.
وی اظهار داشــت: تاکنون کرمانشاه 
و کردســتان مشکل شــبکه داشتند و افت 

فشار گاز رخ می داد اما اکنون هر دو استان با 
اجرای خط لوله ۶ و ۹ در وضعیت مناسبی 
هســتند و نگرانی بابت افت فشــار وجود 
ندارد. وزیر نفت با بیان اینکه آثار زیســت 
محیطی گازرسانی روستایی سال های آینده 
مشــخص می شــود، افزود: ایجاد صنایع 
وسیع، گلخانه ها و همچنین هزاران اشتغال 
از برکات گازرســانی اســت. زنگنه با بیان 
اینکه اکنون امکان صادرات گاز نســبت به 
سال ۹۲ دو برابر شده است، خاطرنشان کرد: 
در تابستان سال جاری رکورد صادرات ۷۹ 
میلیون متر مکعب در روز شکسته شد. وی 
با بیان اینکه باید در امر گازرســانی سیستان 

و بلوچستان و همچنین تکمیل شبکه های 
زاهدان و زابل تسریع شود، گفت: طی هفته 
آینده یک میلیون خانوار شهری و روستایی و 
۷۰۰۰ واحد تولیدی مصرف کننده سوخت 

مایع از نعمت گاز برخوردار خواهند شد.

گروه اقتصادی - عضو هیات رئیسه 
اتاق اصناف ایران با بیان اینکه در شــرایط 
اقتصادی ایران که تحت فشار خارجی است 
ورود افراد جدید به اصناف باید ضابطه مند 
باشــد، گفت که تکیه بر دانش از شــرایط 
شکل گیری رقابت ســالم میان واحدهای 
صنفی اســت و در صــورت ایجاد رقابت 
غیر سالم فشار آن بر مصرف کننده تحمیل 

می شود.
رسول جهانگیری با بیان اینکه افرادی 
که به ســمت علم و دانش رفته اند در زمان 
نوسانات اقتصادی و رکود مشکل کمتری 
دارند، تصریح کرد: این افراد بر اساس کیفیت 
کار و علم و دانشــی که پیش تر آموخته اند، 
پیش می روند. به عبارتی دیگر تکیه بر دانش 
از شــرایط شــکل گیری رقابت سالم میان 
واحدهای صنفی اســت. رقابت واحدهای 
صنفی با هم یک اصل اســت اما این رقابت 
باید ویژگی هایی داشته باشد و در چارچوبی 
قرار بگیرد.وی با بیان اینکه برداشتن سقف 

و حــدود صنفی برای ایجــاد رقابت بین 
واحدهای صنفی اجرایی شد اما این روش 
مناســبی در شرایط ایران نبود، گفت: ورود 
افراد جدید به اصناف باید ضابطه مند باشد؛ 
چراکه اقتصاد ما شرایط عادی ندارد و تحت 
فشار خارجی است. از این رو گاهی رقابت 
سالم در آن شــکل نمی گیرد و فشار آن بر 
مصرف کننده تحمیل می شــود. برای مثال 
فردی کارگاهی تولیدی یا واحد توزیعی و 
خدماتــی دارد و چند نفر کارگر هم برای او 
کار می کننــد. اگر افراد جدیدی به منطقه او 
وارد شــده و فعالیت مشابهی داشته باشند، 
آن زمان کســب و کار آن ها دچار خدشــه 
می شــود و از این رو ممکن است به تقلب، 
گران فروشــی، کم فروشی و ... دست زنند 
کــه این به معنای هزینه هــای اضافی برای 

مصرف کننده است.  
براســاس ماده ۵۵ قانون نظام صنفی 
مصوب سال ۱۳۸۲ افراد باید برای تاسیس 
واحد صنفی قانون سقف و حدود صنفی را 

رعایت کنند، یعنی میان واحدهای صنفی با 
فعالیت های یکسان باید فاصله جغرافیایی 
مناسبی رعایت شده و تنها تعداد خاصی از 
هر صنف می توانند در یک شهر یا شهرستان 
فعالیت کننــد اما در اصلاحیه قانون جدید 
نظام صنفی در شهریور سال ۱۳۹۳ این قانون 
حذف شد. به گفته عضو هیات رئیسه اتاق 
اصناف ایران قطار رشد و توسعه به سرعت 
در حال حرکت اســت و کسبه باید خود را 
با ســرعت آن منطبق کنند تا از این رشد و 
توسعه جا نمانند. برای مثال بعضی از کسب 
و کارهــای اینترنتی از کســب و کارهای 
سنتی پیشی گرفته اند که نمود آشکار آن در 
حوزه حمل و نقل است. بنابراین کسبه باید 
خودشــان را به علم روز تجهیز کنند و این 

یک اولویت است.  

قالــب ورودی های جدید به اصناف 
فارغ التحصیلان دانشگاهی هستند

همچنین بــه گفته وی جامعه صنفی 
امــروز، مزیتی نســبت به ۵۰ ســال قبل و 
حتی دو دهه گذشــته دارد و آن این که قالب 
جامعه صنفی، افراد تحصیل کرده  هســتند. 
یــک روزی قالب افــراد تحصیل کرده در 
منصب های دولتی وارد می شــدند و پشت 
میز می نشستند و حالا افراد جدیدی که وارد 
اصناف شده اند، فارغ التحصیلان دانشگاهی 
هســتند.   بنابراین این افراد علم دارند و از 
نظــر مدرک تحصیلی هم فارغ التحصیلان 
مقاطع کارشناسی و کارشناسی ارشد هستند. 
این یعنی فضای اصناف دیگر بومی و سنتی 
نیست و بسترهای آموزشی در اصناف فراهم 
اســت. جهانگیری با بیان اینکه این ویژگی 

منحصر بــه تهران نیســت، تصریح کرد: 
فراوانی دانشــگاه ها اگر هزار عیب داشته، 
یک حسن دارد؛ جامعه ما تحصیل کرده شد 
و ســطح سواد ما که روزی ابتدایی بود حالا 
کارشناسی و کارشناسی ارشد شده است. در 
این فضای رقابتــی آن واحد صنفی موفق 
می شود که از ظرفیت علم و دانش بهره ببرد.  
عضو هیات رئیسه اتاق اصناف ایران 
با بیان اینکه افرادی که به سمت علم و دانش 
رفته اند در زمان نوسانات اقتصادی و رکود 
مشــکل کمتری دارند، اظهار کرد: این افراد 
بر اســاس کیفیت کار و علم و دانشــی که 
پیش تر آموخته انــد، پیش می روند. ممکن 
اســت در دوره رکود، بعضی از مشاغل به 
تعطیلی کشیده شوند اما برندها و کسانی که 
روی برندسازی کار کرده اند و رقابت سالم 

دارند، هزینه های خود را بر اســاس علم و 
دانشــی که دارد کاهش داده و در نتیجه در 
این بازار متلاطم، می توانند کار کنند.  با همه 
این توصیف و توضیحات، قسمت عظیمی 
از رونق کســب و کار و فعالیت ما به دولت 
وابسته است. خصوصی سازی به شکلی که 
مد نظر ما بود اجرایی نشــد. اگر این چنین 

می شد حالا شرایط بهتر بود.

گــروه اقتصادی - معاون وزیر راه و 
شهرسازی اظهار داشت: با توجه به اتفاقات 
بازار سرمایه، پیش بینی می شود که تکانه هایی 
به بازار مسکن وارد شود. از این رو سیاستی 
که وزارت راه و شهرسازی در حال اجرا دارد 
و اســتراتژی اصلی دولت، جداسازی بازار 

مصرف از بازار ســرمایه گذاری در مسکن 
اســت. محمود محمــودزاده، معاون امور 
مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی 
دربــاره دلایل عدم توقــف افزایش قیمت 
مسکن به ویژه در تهران اظهار داشت: قیمت 
مسکن تابع دو متغیر کلان میزان مصرف و 

میزان سرمایه گذاری است. اما از آنجایی که 
سایر بازارهای ســرمایه گذاری ارز، سکه 
و بورس دچار تلاطم شــدن، تمام فشار و 
سرریز این بازارها به بازار مسکن منتقل شد.
وی تاکید کرد: با توجه به اتفاقات بازار 
سرمایه، پیش بینی می شود که تکانه هایی به 

بازار مسکن وارد شود. از این رو سیاستی که 
وزارت راه و شهرســازی در حال اجرا دارد 
و اســتراتژی اصلی دولت، جداسازی بازار 
مصرف از بازار ســرمایه گذاری در مسکن 
اســت. معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه 
داد: با این اقدام  می توانیم در دو بخش بازار 
شفافیت ایجاد کنیم و ضربه ها و فشارهای 
قیمتی کمتــری به بازار مصرفی مســکن 
وارد می شــود. محمودزاده با اشاره به اهرم 
نظارتی و کنترلی تفکیک ســرمایه گذاری 

در دو مسکن مصرفی و مسکن سرمایه  ای 
اظهار داشت: قوانینی در حال وضع است که 
می تواند مسیر این دو بخش را از هم تفکیک 
کند. اصلاح قانون مالیات بر خانه های خالی 
و اصلاحات مالیات عایدی بر ســرمایه دو 
قانون مهمی هستند که می توان از طریق آنها 

بازار را کنترل کرد. 
وی بــا بیان اینکه لایحــه مالیات بر 
عایدی ســرمایه مراحل نهایی را در مراجع 
ذی ربط می گذرانــد، گفت: لایحه دولت 

دربــاره این قانون مالیاتــی در حال نهایی 
شدن است  و مراحل پایانی را درکمیسیون 
تخصصی می گذراند و محوریت طرح این 
قانون هم با وزارت اقتصاد است و حوزه های 
مختلف را پوشــش می دهد که یکی از آنها 
مســکن خواهد بود و امیدواریم به عنوان 
قانون مادر در کنترل بازار مسکن تاثیر گذار 
باشــد.   معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: 
به نظر می رســد این لایحه تا پایان سال به 

مجلس برود. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی هرمزگان خبرداد:

الزام شرکت های خدماتی و پشتیبانی هرمزگان به استفاده از 
نیروهای بومی و ماندگار

زنگنه مطرح کرد:

تولید گاز در پارس جنوبی ۲.۵ برابر شد

پاسخ عضو هیات رئیسه اتاق اصناف ایران؛

چگونه میان واحدهای صنفی رقابت سالم ایجاد کنیم؟

معاون وزیر راه وشهرسازی پاسخ داد:

چرا افزایش قیمت مسکن متوقف نمی شود؟

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان گفت: در حال حاضر ۷۲ طرح آبرسانی در بخش مرکزی)بندرعباس، خمیر، حاجی آباد و قشم(
 با اعتباری بالغ بر ۴۱۹ میلیارد ریال در حال اجرا است.

72 طرح آبرسانی در حوزه مرکزی 
هرمزگان در حال اجرا است

کارشناس بازار سرمایه:

نگاه سهامداران به بورس باید بلندمدت باشد

ایفای کامل تعهدات ارزی ۲۰۵6 صادرکننده

تشریح آخرین وضعیت ارزهای بازگشته 
صادرکنندگان

گروه اقتصادی - یک کارشناس بازار سرمایه گفت: سرمایه گذاران اگر تحمل کنند 
و با نگاه بلندمدت به ســرمایه گذاری در بورس نگاه کنند، به طو حتم می توانند بازدهی 

بیشتری را از این بازار نسبت به سایر بازارها کسب کنند.
»علی اسلامی« به روند این روزهای معاملات بورس اشاره کرد و گفت: بازار سهام 
تا چند وقت گذشته به دلیل جریان ورود گسترده نقدینگی به صورت روزانه به این بازار 

و افزایش نرخ دلار در مسیر صعودی پرشتابی قرار گرفت که همه را حیرت زده کرد.
به گفته وی، این عوامل در کنار دیگر عوامل جانبی مانند محدودیت های ایجاد شده 

در بازار موازی، باعث هدایت سرمایه ها به سمت بازار سرمایه شدند.
 اســلامی اظهار داشــت: رشــد دلار، افزایش ریالی ارزش جایگزینی شرکت ها و 
افزایش سودآوری برخی از بنگاه ها که محصولات صادراتی یا محصولاتی که وابستگی 

مستقیم به قیمت ارز دارد را با خود به همراه داشت و منجر به رشد بازار سرمایه شد.
این کارشناس بازار سرمایه به عوامل تاثیرگذار در ورود دوباره نقدینگی و تداوم رشد 
در این بازار تاکید کرد و گفت:  بازار برای تداوم رشد خود نیاز به محرک های جدید دارد 
که این محرک ها می توانند همچنان جریان ورود نقدینگی از سمت سرمایه گذاران حقیقی 
به ســمت بازار سرمایه باشد اما به دلیل بزرگ شدن اندازه بازار، قدرت ورود پول جدید 
به بازار سرمایه به حدی نیست که توان داشته باشد منجر به رشد بیشتر بازار سرمایه شود.
وی اظهار داشت: این بازار نیاز به محرک های جدید دارد که این محرک ها می توانند 
افزایش حمایت دولت، بهبود فضای کســب و کار و بهبود فضای سیاسی و اجتماعی را 

با خود به همراه داشته باشد و از طرفی کمک کننده به رشد دوباره بازار سرمایه باشند.
اسلامی با بیان اینکه بازار سرمایه، بازاری بلندمدت است و سرمایه گذارانی که وارد 
این بازار می شوند باید بدانند که در حال سرمایه گذاری در بازاری بلندمدت هستند، افزود: 
تجربه سال های گذشته به بازار سرمایه نشان داده همواره بازده بلندمدت بازار سرمایه از 
سایر بازارها مانند دلار، ارز، خودرو و مسکن بالاتر بوده اما طبیعی است که در این بازدهی 

بلندمدت در برخی از مقاطع، بازده بازار سرمایه از سایر بازارها کمتر باشد.
این کارشــناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: ســرمایه گذاران اگر تحمل کنند و با 
نگاه بلندمدت به این بازار نگاه کنند، به طو حتم می توانند از سرمایه گذاری در این بازار 
بازدهی بیشتری را نسبت به سایر بازارها کسب کنند.  اسلامی اظهار داشت: بازار سرمایه 
به دلیل هوشــمند بودن، در یک مقطع چند ماهه و به صورت موقتی به دلیل نوسان هایی 
که در این بازار ایجاد می شــود و تاثیرپذیری که از ریسک ها دارد، بازدهی کمتری نسبت 
به سایر بازارها را کسب می کند اما به طور قطع در بلندمدت بازده متوسط بازار نسبت به 
سایر بازارها بیشتر خواهد بود.  وی سهامداران تازه وارد را مورد خطاب قرار داد و گفت: 
در چند وقت اخیر ســهامداران تازه وارد بیشــتر از دیگر سرمایه گذاران متضرر شدند که 
توصیه به سرمایه گذاران غیرحرفه ای و تازه وارد سرمایه گذاری از طریق ابزار واسط مانند 
صندوق سرمایه گذاری شــرکت های سبدگردان است زیرا مدیریت دارایی این افراد  از 
طریق کارشناســان حرفه ای انجام می شود.اسلامی افزود: سهامداران تازه وارد بهتر است 
بخشــی از پس انداز خود که در کوتاه مدت به آنها نیاز ندارند را در بورس سرمایه گذاری 
کنند، این اتفاق باعث می شود تا بتوانند سهامداران غیرحرفه ای و تازه وارد با نگاه بلندمدت 

در بازار سرمایه سرمایه گذاری کنند.

گروه اقتصادی - مدیر کل دفتر توسعه خدمات بازرگانی سازمان توسعه تجارت 
ایران اظهار داشت: ۲۰۵۶ صادرکننده شامل ۱۴۳۵ واحد تولیدی و ۶۲۱ واحد غیر تولیدی 
با صادرات ۷.۵ میلیارد یورو در ســال ۹۷ و ۶.۶ میلیارد یورو در ســال ۹۸ و با ایفای تعهد 
ارزی ۱۲.۷ میلیارد یورو نســبت به رفع کامل تعهدات ارزی خود اقدام کرده اند.احســان 
قمری در مورد آخرین آمار و ارقام بازگشت ارز صادرات اظهار داشت: بر اساس آخرین 
گزارشات و آمارهای موجود، ۲۰۵۶ صادرکننده شامل ۱۴۳۵ واحد تولیدی و ۶۲۱ واحد 
غیر تولیدی با صادرات ۷.۵ میلیارد یورو در سال ۹۷ و ۶.۶ میلیارد یورو در سال ۹۸ و با 
ایفای تعهد ارزی ۱۲.۷ میلیارد یورو نسبت به رفع کامل تعهدات ارزی خود اقدام کرده اند 

که لازم است از این گروه از صادرکنندگان به نحو مقتضی تقدیر شود.
قمری ادامه داد: سازمان توسعه تجارت ایران به عنوان متولی تجارت خارجی کشور 
و  بر اســاس وظایف محوله مندرج در اساســنامه، تشویق و ترغیب صادرکنندگان را در 
دستور کار خود قرار داده است. بنابراین پرداخت مشوق های صادراتی در سال  جاری با دو 
اولویت ایفای تعهدات ارزی و همچنین زیرساخت های صادراتی انجام خواهد شد. ضمن 
آنکه طی فراخوانی از صادرکنندگان خوشــنام درخواست خواهد شد تا نسبت به اعلام 
پیشــنهادات خود در چارچوب بســته حمایت از صادرات غیرنفتی و واعلام برنامه های 

ترویجی خود اقدام کنند.
مدیر کل دفتر توســعه خدمات بازرگانی ســازمان توسعه تجارت ایران از تشکیل 
شورای سیاســت گذاری تشویق صادرکنندگان با ایفای کامل تعهدات ارزی در سازمان 
توسعه تجارت ایران خبر داد و خاطر نشان ساخت: ۲۰۵۶ صادرکننده ای که نسبت به ایفای 
تعهدات ارزی خود اقدام کرده اند بر اساس میزان صادرات در شش گروه طبقه بندی شده 
و بر این اساس بیشترین فراوانی مربوط به صادرکنندگان با صادرات کمتر از یک میلیون 
یورو و کمترین فراوانی مربوط به صادرکنندگان بین ۵۰ و صد میلیون یورو است که ۱۳ 
واحد تولیدی و ۴ واحد غیر تولیدی مجموعا ۱.۱ میلیارد یورو معادل ۸ درصد از صادرات 
گــروه را به خــود اختصاص داده اند. وی افزود: همچنین ۸۵۷ واحد تولیدی صادراتی و 
۴۷۶ واحــد غیر تولیدی با صادرات ۳۸۷ میلیون یورو کمترین میزان صادرات را به خود 
اختصاص داده اند که صادرکنندگان این دسته کمتر از یک میلیون یورو صادرات داشته اند.

مدیرعامل شرکت آبفا هرمزگان 
افزود: این اســتان به طور ذاتی 
بــا کمبــود آب مواجه اســت و 
برخی از مشــکلات پیش بینی 
نشده از جمله خرابی تاسیسات، 
قطعی برق، شکســتگی لوله ها 
و ســرقت از تاسیسات برقی از 
جمله دلایل این قطعی ها هستند.
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